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Vastused täiendavatele kirjalikele küsimustele – Olivér Várhelyi  

 

Küsimus 1 
Kuidas kavatsete oma tegevuses edendada naiste õigusi? Milliseid konkreetseid samme kavatsete astuda, 

et veelgi edendada seksuaal- ja reproduktiivtervishoiu kättesaadavust ja osutamist, parandada naiste 

tervise olukorda ning tagada, et liidu tervishoiupoliitika edendaks tervishoius soolist võrdõiguslikkust? 

Euroopa Parlament toetab juurdepääsu seksuaal- ja reproduktiivtervishoiule kõigis liikmesriikides. Oma 

kuulamisel viitasite ELi volituste piiratusele, kuid ELi poliitikaga on võimalik juurdepääsu seksuaal- ja 

reproduktiivtervishoiule toetada. Kas kavatsete aktiivselt täiustada ja ajakohastada piiriüleste 

tervishoiuteenuste direktiivi, tagamaks, et inimesed, kes elavad liikmesriikides, kus 

reproduktiivtervishoiuteenused puuduvad või ei ole piisavad, saaksid neid teenuseid turvaliselt ja 

konfidentsiaalselt kasutada teises liikmesriigis? 
 

Kui mind kinnitatakse tervishoiu ja loomade heaolu volinikuks, edendan naiste õigusi kogu oma tegevuse 

käigus. Euroopa Liidus peaks igal inimesel, sealhulgas igal naisel olema juurdepääs kvaliteetsetele 

tervishoiuteenustele. 

 

Kui mind volinikuks kinnitatakse, kavatsen teha koostööd võrdõiguslikkuse volinikuga, et käsitleda 

diskrimineerimist ja parandada soolist võrdõiguslikkust tervishoius, tervise edendamises ja 

tervisekriisideks valmisolekus. Seda võib teha mitmel eri viisil. Näiteks võitluses ebavõrdsuse vastu 

haiguste ennetamisel, kriisiks valmisolekul ja tervishoiuteenuste osutamisel püüan seada programmi „EL 

tervise heaks“ jätkuvalt esmatähtsale kohale. Euroopa vähktõvevastase võitluse kava juhtalgatuse, 

Euroopa vähktõve ebavõrdsuse registri abil tuleb ka edaspidi dokumenteerida ebavõrdsuse esinemist 

seoses mitme näitajaga (nt sugudega seonduv) ning mul on plaanis seda tegevust laiendada, näiteks 

südame-veresoonkonna haigustele. Tervisekriiside puhul on võrdõiguslikkuse mõõde ilmselge, seega 

tuleb seda arvesse võtta ka valmisoleku- ja reageerimismeetmetes.  

 
Uue volinike kolleegiumi üks olulistest kiiret elluviimist nõudvatest algatustest, mis on sätestatud 
poliitilistes suunistes ja mida volinikukandidaat Lahbib oma kuulamisel käsitles, on naiste õiguste 
tegevuskava, mis kavatsetakse esitada järgmiseks rahvusvaheliseks naistepäevaks. Annan oma panuse 
sellesse tegevusse ja püüan koos kolleegidega lisada sellele tugeva tervisemõõtme.  
 
Seksuaal- ja reproduktiivtervisel on soolise võrdõiguslikkuse ja naiste õiguste tagamisel keskne roll. Kui 
mind kinnitatakse, hakkan koos võrdõiguslikkuse volinikuga töötama 2025. aasta järgset perioodi hõlmava 
soolise võrdõiguslikkuse strateegia alla kuuluvate tervisega, sealhulgas seksuaal- ja reproduktiivtervisega 
seotud küsimuste kallal. Samuti kavatsen töötada selle nimel, et inimpäritoluga aineid käsitlevas määruses 
sätestatud tugevdatud kvaliteedi- ja ohutusstandardeid rakendataks ja kohaldataks täielikult kõigi suhtes 
kogu ELis. 
 
Kavatsen teha tööd ka selle nimel, et tagada piiriülese tervishoiu direktiivi täielik rakendamine eesmärgiga 
edendada piiriülest juurdepääsu tervishoiuteenustele kogu ELis. Komisjoni tehtud 2022. aasta hindamine 
näitas, et juurdepääsul piiriülesele tervishoiule esineb endiselt takistusi, mis on peamiselt tingitud 
direktiivi rakendamise viisist. Jätkan tööd, mida komisjon on teinud rakendamist takistavate tegurite 
kõrvaldamiseks, näiteks tervishoidu digitaliseerides. Et direktiivi oleks parem järgida, tekitan dialoogi 
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liikmesriikidega, et arutada probleeme ja leida neile lahendus. Direktiivi potentsiaali võimalikult palju ära 
kasutades ja liikmesriikidevahelist koostööd tugevdades saab EL teha midagi ära Euroopa terviseliidu 
loomiseks ja naiste õiguste tagamiseks. 
 

Euroopa Liidu toimimise lepingu kohaselt kuulub tervishoiu- ja meditsiiniteenuste korraldamine ja 
osutamine liikmesriikide pädevusse. Kuid EL võib võtta meetmeid, et liikmesriikide poliitikat täiendada. 
Sel viisil toetab komisjon tugevalt ka liikmesriikide jõupingutusi viia ellu ÜRO kestliku arengu eesmärke, 
mis on seotud naiste tervise, seksuaal- ja reproduktiivtervishoiu üldise kättesaadavuse, pereplaneerimise 
ja haridusega. Komisjoni tegevus on täienduseks liikmesriikide poliitikale, ergutab koostööd, toetab 
liikmesriike nende tervishoiupoliitika rakendamisel ja hõlbustab heade tavade vahetamist, tehes seda 
muu hulgas haiguste ennetamise ja mittenakkuslike haiguste ravi juhtrühma kaudu. 
  
Kui mind volinikuks kinnitatakse, toetan võrdõiguslikkuse voliniku tegevust naiste õiguste edendamisel, 
sealhulgas tegevust naiste juurdepääsuks seksuaal- ja reproduktiivtervishoiule, olenemata sellest, millises 
ELi osas nad elavad.  
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Küsimus 2 

Kuidas kavatsete edendada Euroopa Ravimiameti heakskiidetud vaktsiinide kasutuselevõttu ja võidelda 

vaktsiinikõhkluse ning sellega seotud desinformatsiooni ja väärinfo vastu kõigis liikmesriikides, sealhulgas 

oma koduriigis? Kuidas kavatsete tagada, et seaduselünkade kasutamine ei kahjustaks liidu ohutute ja 

tõhusate vaktsiinide heakskiitmise süsteemi? Teie vastusest Hispaania tragöödia kohta said 

parlamendiliikmed aru, et HERA-l on juba olemas teetanuse ja denguepalaviku vaktsiini varud, mis on 

kasutuselevõtuks valmis. Kas saate kinnitada, et see on nii? 
  

Kui mind kinnitatakse tervishoiu ja loomade heaolu volinikuks, kavatsen propageerida jõuliselt ja häälekalt 

vaktsiinide kasulikkust rahvatervisele. Nagu oma kuulamisel märkisin, päästeti ELis tänu COVID-19 

vaktsiinidele pandeemia ajal üle 1,7 miljoni elu. Siia lisanduvad veel miljonid inimelud, mida vaktsiinid 

päästavad igal aastal muude surmavate haiguste, näiteks leetrite, lastehalvatuse ja läkaköha eest. 

Euroopas tehakse vaktsiinidele enne neile loa andmist väga põhjalik teaduslik hindamine. Inimesed, keda 

vaktsineeritakse komisjoni poolt loa saanud vaktsiinidega, võivad olla kindlad, et need on ohutud ja 

tõhusad. Kavatsen teha väga tihedat koostööd Euroopa Ravimiameti ja riiklike ametiasutustega, et 

suurendada üldsuse usaldust vaktsiinide vastu, tagades muu hulgas uute lubade ja müügiloa saamise 

järgsete järelevalveprotsesside täieliku läbipaistvuse.  

 

Kõik komisjoni poolt müügiloa saanud ravimid, sealhulgas COVID-19 vaktsiinid, põhinevad Euroopa 

Ravimiameti usaldusväärsel hindamisprotsessil. ELi ravimiohutuse järelevalve süsteem on üks maailma 

arenenumaid. Süsteemi tugevdati COVID-19 pandeemia ajal, mil tõhustati seiret vaktsiinide üle tegelikes 

tingimustes.  

 

Rahvatervise hädaolukorras tuleb välja töötada ohutud ja tõhusad ravimid ja vaktsiinid ning teha need 

kogu ELis võimalikult kiiresti kättesaadavaks. Praegu on ELil juba olemas meetmed ohutute ja tõhusate 

raviviiside ja vaktsiinide müügilubade väljatöötamise ning andmise hõlbustamiseks, toetamiseks ja 

kiirendamiseks. Ravimialased õigusaktid võimaldavad liikmesriikidel väljastada erakorralise kasutamise 

lubasid riiklikul tasandil, nagu see oli COVID-19 pandeemia ajal. Kavandatud ravimireformis on ette nähtud, 

et ELi tasandil saab välja anda kiiremaid ajutisi erakorralisi müügilube, et lahendada rahvatervise 

hädaolukordi; selleks tuginetakse Euroopa Ravimiameti tehtud põhjalikule hindamisele, mis võimaldab 

sellistes olukordades võtta kasutusele ELi koordineeritud lähenemisviisi. Volinikuna hakkan tegema 

tihedat koostööd Euroopa Parlamendi ja nõukoguga, et tagada selle võimaluse realiseerumine reformitud 

ravimialaste õigusaktide osana. 

 

Kui mind nimetatakse tervishoiu ja loomade heaolu volinikuks, on minu jaoks esmatähtis Euroopa 

kodanike kaitsmine desinformatsiooni kahjuliku mõju eest, sealhulgas rahvatervise valdkonnas. Hakkan 

tegema koostööd oma kolleegidega volinike kolleegiumis, et tugineda juba kehtivale tugevale raamistikule, 

sealhulgas Euroopa demokraatia tegevuskavale, tõhustatud desinformatsioonivastasele tegevusjuhendile, 

et võidelda suurtes digiplatvormides ja otsingumootorites leviva desinformatsiooni vastu ning toetada 

selle tegevuse edasiarendamist demokraatia kaitse programmi kaudu. Koostöös liikmesriikide ja 

rahvusvaheliste organisatsioonidega vajab tõhustamist ka desinformatsiooni seire ja järelevalve. 
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Vaktsineerimisega seotud kahjuliku desinformatsiooni vastu võitlemiseks jätkab komisjon kodanikele 

usaldusväärse ja tõenditel põhineva teabe esitamist, võttes arvesse rahvatervise komisjoni tellitud 

hiljutise aruande soovitusi, kuidas vähendada desinformatsiooni mõju ELi elanike tervisele. Kavatsen teha 

tihedat koostööd Haiguste Ennetamise ja Tõrje Euroopa Keskusega, kes teeb tänuväärset tööd, et 

suurendada vaktsineerimisprogrammide ulatust ning tegeleda sellega seotud väär- ja 

desinformatsiooniga – tegevus, mida ma kindlalt toetan. Samuti kavatsen teha koostööd 

tervishoiuteenuste osutajate ja muude usaldusväärsete organisatsioonidega, et võimendada meie 

sõnumeid ja julgustada kodanikke tegema vaktsineerimisotsuseid usaldusväärse ja teadusliku teabe 

põhjal. 

 

Kuid vaktsiinikõhkluse vastu võitlemisest ei piisa. Volinikuna toetan ka meetmeid, millega tagada 

juurdepääs vaktsineerimisele ilma kedagi kõrvale jätmata. Komisjon rahastab programmi „EL tervise 

heaks“ raames suurprojekti „Vaktsineerimise takistuste ületamine“, mille raames katsetatakse häid 

tavasid vaktsineerimise struktuursete tõkete kõrvaldamiseks. 

 

Komisjon on valmis toetama Hispaaniat pärast kohutavaid üleujutusi Valencias ja seda ümbritsevates 

piirkondades. Komisjon on juba aktiveerinud oma Copernicuse satelliitsüsteemi, et aidata koordineerida 

päästemeeskondi, samuti on ta pakkunud võimalust aktiveerida liidu elanikkonnakaitse mehhanism niipea, 

kui Hispaania ametiasutused on seda taotlenud. Võin kinnitada, et kui Hispaania peaks abi vajama, saab 

komisjon aidata Hispaania ametiasutustel saada juurdepääs meditsiinivahendite varudele, et reageerida 

üleujutustest tingitud nakkushaiguste sagenemisele. ELi tasandi varud sisaldavad teetanuse vastaseid 

vaktsiine ja muid asjakohaseid meditsiinilisi vastumeetmeid. 
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Küsimus 3 
Mõned eesmärgid, mis on esitatud nõukogu soovituses terviseühtsuse põhimõtte raames 

antimikroobikumiresistentsuse vastu võitlemiseks võetavate ELi meetmete tõhustamise kohta, ei ole 

praegu saavutatavad. Kuidas kavatsete töötada selle nimel, et tuua muutus nende eesmärkide 

saavutamisse, muu hulgas tehes liikmesriikidega koostööd seoses nende riiklikes kavades sisalduvate 

meetmetega, võtta lisameetmeid antimikroobikumide mõistliku kasutamise ja 

antimikroobikumiresistentsuse vältimise edendamiseks? Parlament on seisukohal, et meetmeid on vaja 

võtta kiiresti ja lihtsalt liikmesriikide edusammude jälgimine kuni 2027. aastani ei ole piisav. Kas kaalute 

täiendavate seadusandlike meetmete võtmist enne 2027. aastat ja kuidas kavatsete jälgida, et riiklike 

tegevuskavadega kaasneks 2030. aasta eesmärkide saavutamiseks piisav rahastamine? EL tervikuna näib 

olevat teinud jõudsalt edusamme, et vähendada märkimisväärselt loomade antimikroobikumide tarbimist, 

eelkõige tänu ELi põllumajandustootjate pingutustele. Võttes siiski arvesse liikmesriikide erinevaid 

lähtepositsioone, kuidas tagaksite, et mõnes liikmesriigis kehtivad vähendamiseesmärgid tooksid kaasa 

antimikroobsete veterinaarravimite müügi ja kasutamise tegeliku vähenemise? Kuidas parandaksite 

liikmesriikide poolset järelevalvet antimikroobikumiresistentsuse ja antimikroobikumide tarbimise üle? 

Kuidas parandaksite antimikroobikumiresistentsuse vastu võitlemise riiklike strateegiate ühtlustamist? 

Arvestades probleemide tõsidust, kuidas tugevdaksite vastavaid impordikontrolle ja tagaksite 

ühtlustatuma rakendamise kogu ELis? 
 

Kavatsen tõhustada käimasolevat tööd antimikroobikumiresistentsuse vastu võitlemisel. Usun, et ELi 
eesmärk vähendada antimikroobikumide kasutamist 2030. aastaks on saavutatav, isegi kui liikmesriigid 
on selles valdkonnas eri etappides ja igaüks on seadnud endale eesmärgid, mis kajastavad nende praegust 
kasutustaset. Kui mind nimetatakse tervishoiu ja loomade heaolu volinikuks, kavatsen teha kõvasti tööd, 
et saavutada meie ambitsioonikas eesmärk tugeva koostöö, sihipärase järelevalve ja selge 
aruandekohustuse kaudu.  
 

Kui mind kinnitatakse, toetan jätkuvalt mitmesuguste vahendite kasutamist liikmesriikide meetmete 

toetamiseks. Käesoleva aasta veebruaris käivitatud antimikroobikumiresistentsust ja 

tervishoiuteenustega seotud nakkusi käsitlev ühismeede toetab juba riikide jõupingutusi ja selle raames 

eraldatakse rahastust rohkem kui 60 miljonit eurot.  

 

Haiguste Ennetamise ja Tõrje Euroopa Keskus jälgib igal aastal antimikroobikumiresistentsust ja 

antimikroobikumide kasutamist kogu ELis. Lisaks hõlbustab komisjon parimate tavade vahetamist 

liikmesriikide vahel antimikroobikumiresistentsusega tegelevas terviseühtsuse võrgustikus, mis tuleb 

kokku kaks korda aastas. Usun, et riiklikke strateegiaid tuleks kooskõlastada kogu ELi hõlmavas sidusas 

raamistikus, sest nii oleks võimalik tagada järjepidevad edusammud, võimaldades samas paindlikkust 

kohalikuks kohanemiseks.  

 

Seni, kuni antimikroobikumiresistentsusega seotud eesmärke ei ole veel saavutatud, suurendab komisjon 

sihipärast toetust liikmesriikide tegevuskavadele, eelkõige sellistes valdkondades nagu nakkuste 

ennetamine ja tõrje, antimikroobikumide mõistlik kasutamine ja antimikroobikumiresistentsuse vältimine. 

Vajaduse korral võtan vaatluse alla soovitused edasiste meetmete võtmiseks kooskõlas tõsiseid 
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piiriüleseid terviseohte käsitleva määrusega. Kui mind volinikuks kinnitatakse, jälgin tähelepanelikult 

edusamme ja kasutan kõiki komisjoni käsutuses olevaid vahendeid, et toetada liikmesriike nende 

eesmärkide saavutamisel.  

 

Usun, et ELi ambitsioonikas eesmärk vähendada 2030. aastaks põllumajandusloomade ja vesiviljeluse 

puhul kasutatavate antimikroobikumide kogumüüki poole võrra on saavutatav, ning töötan selle eesmärgi 

nimel. Juba praegu on müük 30 % vähenenud.  

 

Veterinaarravimite määruses on sätestatud mitmesugused täiendavad meetmed, et tagada 

antimikroobikumide mõistlik kasutamine loomadel. Toetan määruse rakendamist, sest see tagab, et iga 

liikmesriik aitab oluliselt kaasa kogumüügi vähendamisele. Tõhustan komisjoni auditeid, kuna need 

tagavad, et liikmesriikide ametiasutused jõustavad eeskirju, mis käsitlevad antimikroobikumide 

kasutamist loomadel.  

 

Kooskõlas Euroopa Parlamendi 2023. aasta resolutsiooniga ELi meetmete kohta 

antimikroobikumiresistentsuse vastu võitlemiseks kavatsen töötada välja meetmed toiduloomade tervise 

ja heaolu parandamiseks, et vähendada nakkushaiguste esinemist ja levikut põllumajanduses ning sellest 

tulenevalt antimikroobikumide kasutamise vajadust.  

 

Jätkan komisjoni tööd täpsete ja ühtlustatud andmete tagamisel, sest see võimaldab jälgida olukorda ja 

suundumusi nii ELi kui ka liikmesriikide tasandil. Igal aastal on liikmesriigid kohustatud koguma ja esitama 

andmeid antimikroobikumide müügi ja kasutamise kohta loomaliikide kaupa. Et selliseid andmeid koguda, 

annab komisjon liikmesriikidele rahalist toetust riikide IT-süsteemide kohandamiseks. Kavatsen kasutada 

neid andmeid tulevaste meetmete jaoks. Komisjon rahastab ka koolitusprogramme, mis on mõeldud 

liikmesriikide pädevate asutuste ametnikele, kes on seotud antimikroobikumide nõuetekohase 

kasutamisega ja seonduva resistentsusega veterinaar-/toidusektoris, samuti põllumajandustootjatele ja 

veterinaararstidele, kes töötavad toiduloomadega; koolitused käsitlevad nende õiguslikke kohustusi ja 

seda, kuidas nad saavad antimikroobikumide kasutamist veelgi vähendada. 

 

Samuti tagan, et kolmandatest riikidest pärit impordi eeskirjad aitavad vähendada antimikroobikumide 

kasutamist loomade puhul. Kehtiva õigusraamistiku alusel peavad kolmandad riigid, kes soovivad 

eksportida ELi loomi ja loomseid saadusi, järgima meie eeskirju, mille kohaselt ei või selliste loomade ja 

loomsete saaduste puhul kasutada antimikroobikume kasvu edendamiseks ega antimikroobikume, mis on 

ELis mõeldud üksnes inimeste nakkuste raviks. Ainult riigid, kes on tõendanud, et nad järgivad ELi eeskirju, 

kantakse ELi eksportimise luba omavate riikide nimekirja. Tagan, et komisjoni auditid kolmandates riikides 

jätkuvad ning nende käigus kontrollitakse vastavust ELi impordinõuetele. 
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Küsimus 4 

Kuidas kavatsete tagada kogu ELi hõlmava tervikliku kohustusliku toiduainete märgistamise ja jälgitavuse 

süsteemi rakendamise, mis koondab erinevad olemasolevad vabatahtlikud kavad (kestlikkuse ja eetilisuse 

aspektid) ühtseks ja selgeks raamistikuks, ilma et lisanduks koormus, mis tõstaks tarbijate jaoks hindu? 

Kuidas kavatsete toetada liikmesriikide vahelise konsensuse saavutamist selles küsimuses? Kas olete 

pühendunud pakendi esiküljel esitatava toitumisalase teabe märgistuse kehtestamisele, et edendada 

tervislikke valikuid? Kuidas tagatakse sellise süsteemiga tarbijate täielik teavitamine kõigi toiduainete 

täpsema päritolu- ja lähtekoha teabega, tõhustades seeläbi tarbijakaitset, vähendades toidujäätmeid ja 

toetades kestlikke tavasid? 

 

Toidualast teavet hõlmava kõrgetasemelise tarbijakaitse tagamisel lähtutakse Euroopa Parlamendi ja 
nõukogu määrusest, milles käsitletakse toidualase teabe esitamist tarbijatele (toidualase teabe määrus). 
Selles on sätestatud kohustusliku toidualase teabe esitamise eeskirjad ja nõuded, mida toidukäitlejad 
peavad vabatahtliku toidualase teabe esitamisel järgima. Teave ei tohi olla eksitav ja peab vajaduse korral 
põhinema asjakohastel teaduslikel andmetel. 
 
Komisjoni ettepanek, mis puudutab roheväiteid, annab selgust keskkonnasäästlikkuse aspektide kohta. 
Asjaomane ettepanek, mille üle Euroopa Parlament ja nõukogu läbirääkimisi peavad, sisaldab muu hulgas 
erinõudeid tagamaks, et keskkonnaväite või -märgise aluseks olev hindamine on usaldusväärne ja 
teaduslikult põhjendatud. 
 
Pakendi esiküljel esitatava toitumisalase teabe märgistus on üks paljudest vahenditest, mida kasutatakse 
tarbijate teavitamiseks toidu toiteväärtusest.  
Teen koostööd kõigi sidusrühmadega, et pakkuda lahendusi tervislikumate toiduvalikute hõlbustamiseks. 
Kui mind kinnitatakse, suhtlen esimese sammuna kõigi asjaomaste osapooltega, et töötada välja terviklik 
lähenemisviis, milles käsitletakse muu hulgas toidu koostise muutmist, toidualast teavet ja ebatervisliku 
toidu turustamist. Tuginedes mittenakkuslike haiguste ennetamise ühismeetme raames tehtavale tööle, 
teen kindlaks valdkonnad, kus liikmesriigid võivad vajada täiendavat rahalist toetust. Kuna riikliku tasandi 
teavituskampaaniad võivad olla tõhusamalt tarbijatele suunatud, toetan veelgi liikmesriikide jõupingutusi 
suurendada tarbijate teadlikkust toidualasest teabest. 
 
Toidualase teabe määrusega on ette nähtud ka teatavate toitude päritolu kohustuslik märkimine ja 
toidukäitlejate võimalus märkida vabatahtlikult muude toiduainete päritolu. Mõned liikmesriigid on 
võtnud riiklikke meetmeid tarbijanõudluse rahuldamiseks. Kui mind kinnitatakse, on üks minu prioriteete 
tegeleda osutatud tarbijanõudlusega saada rohkem teavet toidu päritolu kohta, tagades samal ajal 
siseturu sujuva toimimise. 
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Küsimus 5 
Loomade heaolu käsitlevaid ELi õigusnorme kohaldatakse liikmesriikides üsna erinevalt. Millised on Teie 

arvates peamised takistused, mis põhjustavad nõuete täitmisega seotud erinevusi, ning milliseid 

konkreetseid meetmeid või tuge pakuksite välja, et aidata põllumajandustootjatel oma kohustusi 

tõhusamalt täita? Milliseid rakendamisega seotud probleeme Te praeguste õigusnormide puhul näete? 

Kuidas kavatsete volinikukandidaadina ajakohastada kehtivaid loomade heaolu käsitlevaid õigusakte ja 

hinnata võimalike muudatuste mõju? Kas Teie arvates tuleks sellistesse õigusaktidesse lisada import? 

Kuidas saaksime sellega seoses tagada, et kolmandad riigid täidavad ELi nõudeid? Ja kuidas konkreetselt 

täidaksite kuulamisel võetud kohustuse tagada tasakaalustatud lähenemisviis, mis on 

põllumajandustootjate jaoks majanduslikult tasuv ega takista nende konkurentsivõimet? Mida Te arvate 

volinikukandidaadina loomade kaitset vedamise ajal käsitleva uurimiskomisjoni (ANIT) järelduste kohta? 
 
Minu arvates on peamised takistused loomade heaolu käsitlevate kehtivate ELi õigusaktide ühtlustatud 
kohaldamisel järgmised: eeskirjad on vanad ja neid tõlgendatakse liikmesriikides sageli erinevalt; 
jõustamisel esineb liikmesriikides märkimisväärseid erinevusi ja puuduvad tõhusad sanktsioonid; loomade 
heaolu näitajaid ei kasutata piisavalt. Need tegurid on selgelt kindlaks tehtud komisjoni 2022. aasta 
toimivuskontrollis. 
 
Kõnealused rakendamisega seotud probleemid põhjustavad siseturul moonutusi ning soodustavad 
ebavõrdseid tingimusi ja ebavõrdset loomade heaolu kaitset. Olukorda halvendab killustatud 
õigusmaastik, mis tuleneb viimase 20 aasta jooksul vastu võetud loomade heaolu käsitlevatest riiklikest 
õigusnormidest.  
 
Keskendun kehtivate eeskirjade põhjalikule kohaldamisele. Kavatsen intensiivistada komisjoni tööd, et 
aidata kõigil osalistel oma kohustusi täita. Seni hõlmab see koolitusi (programmi „Parem koolitus ohutuma 
toidu nimel“ kaudu), teavitustegevust, komisjoni suuniseid, näiteks sigade sabade lõikamise kohta, ning 
katseprojekte parimate tavade jagamiseks sellistes valdkondades nagu transport, piimalehmade heaolu 
ja munakanade vabapidamisele üleminek. Lisaks kavatsen teha ettepaneku toetada loomade heaolu 
näitajate laiemat kasutamist ja anda põllumajandustootjatele rohkem andmeid oma tegevuse 
suunamiseks. Vajaduse korral jääb rikkumismenetlus alati komisjoni otsustada. 
 
Kinnitan, et teen volinike kolleegiumile ettepaneku vaadata läbi loomade heaolu käsitlevad õigusaktid, 
nagu on märgitud minu missioonikirjas. Ajakohastan olemasolevaid ELi loomade heaolu standardeid ja 
kavatsen eelkõige viia ellu komisjoni järelmeetmed seoses Euroopa kodanikualgatusega „Lõpp 
puuriajastule“. Minu esimene samm on alustada arutelu kõigi asjaosalistega, sealhulgas 
põllumajandustootjatega, et arutada erinevaid lahendusi ja küsimusi, nagu üleminekuperioodid ja 
rahaline toetus. Kavatsen võtta arvesse äärepoolsete maapiirkondade vajadusi. Minu eesmärk on tagada, 

et need parandused ei seaks ELi põllumajandustootjaid ebasoodsasse olukorda. 
 
Tagamaks, et kolmandad riigid täidavad ELi või samaväärseid nõudeid, võiksime kasutada sama 
lähenemisviisi nagu loomade heaolu puhul surmamisel. Nende õigusaktide kohaselt peab ELi imporditud 
liha pärinema loomadelt, kes on tapetud ELi tingimustega samaväärsetel tingimustel, ning sellega peab 
kaasas olema impordisertifikaat, milles päritoluriigi pädev asutus nende tingimuste täitmist kinnitab. 
Lisaks teeb komisjon eksportivates kolmandates riikides auditeid, et kontrollida, kas kohaldatakse ELi või 
samaväärseid nõudeid. 
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Usun, et loomade kaitset vedamise ajal käsitleva uurimiskomisjoni töö näitab, kuidas Euroopa Parlament 
saab anda väärtusliku panuse komisjoni töösse. Komisjoni seadusandlik ettepanek loomade veo kohta 
sisaldab paljusid uurimiskomisjoni soovitusi. Näiteks sisaldab see rangemaid piiranguid tapamajja 
vedamisele, täiendavaid eeskirju koerte ja kasside veo kohta ning esimest korda erisätteid veeloomade 
kohta. Kui mind volinikuks kinnitatakse, on selle ettepaneku üle peetavate läbirääkimiste lõpuleviimine 
minu jaoks esmatähtis. 


